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از جامعه چه خبر؟

آخرین وضعیت اتوبوس های جدید 
به گفتــه رئیس کمیســیون حمل ونقل شــورای شــهر 
تهــران، شــهرداری قــرارداد یک هزار دســتگاه اتوبوس 
تک کابین عقاب افشــان و قرارداد ۵۰۰ اتوبوس دیزلی را 
با اسنا بسته اند. به گزارش ایسنا، جعفر تشکری هاشمی 
درخصوص قراردادهای خرید اتوبوس توضیح داد و گفت: 
»براساس اطلاعاتی که به ما داده شده است، شهرداری 
قرارداد یک هزار دستگاه اتوبوس تک کابین عقاب افشان 
و قرارداد ۵۰۰ اتوبوس دیزلی را با اســنا بسته اند. بخشی 
از این قرارداد در جریان اســت، اما باید مســتنداتی را از 
خودروســازان اخذ کنیم که در جلسه شــورای شهر آن را 
مطرح خواهیم کرد.« او با بیان اینکه شــهرداری قرارداد 
خرید اتوبوس برقی را با یک شرکت منعقد کرده که البته 
ملغی شــده و حتی دعوی حقوقی ایجاد شــده اســت، 
ادامــه داد: »البته قیمت ایــن اتوبوس ها نامتعارف بود و 
شرکت مذکور نیز توانایی تولید نداشته است، همچنین 
شهرداری تهران قرارداد یک هزار دستگاه اتوبوس را با یک 
شرکت وابسته به مپنا منعقد کرده که تاکنون هیچ اتوبوسی 
تحویل داده نشــده است و اگر این شــرکت واردات انجام 
دهد، می تواند به تعهدات خود عمل کند که البته شنیده 
شده اســت برای تامین بدنه اتوبوس با یک شرکت دیگر 
قرارداد بسته و تجهیزات برقی آن را نیز نصب خواهد کرد.«

سقوط جرثقیل در ساختمان شهرداری 
ســخنگوی ســازمان آتش نشــانی شــهرداری تهــران 
توضیحاتی درباره ماجرای ســقوط جرثقیل در خیابان 
حافظ تهران ارائه داد. به گزارش ایسنا، سید جلال ملکی 
در گفت وگو با ایســنا درباره جزئیــات این حادثه گفت: 
»ســاعت ۲۳:۳۰ شب گذشــته، یک دستگاه جرثقیل 
متعلق به سازمان آتش نشانی که در حال جابه جایی یک 
موتور ژنراتور در حیاط یکی از ساختمان های شهرداری 
در خیابان حافظ بود، واژگون شــد. دکل این جرثقیل از 
حیاط این ســاختمان رد شد اما با ساختمان شهرداری 
برخورد نکــرد؛ اما انتهــای این جرثقیل، بــه دیوار یک 
ساختمان مسکونی برخورد کرد که باعث تخریب دیوار 
یک بالکن شد و خوشبختانه آسیب جدی به ساختمان 
وارد نشــد.« سخنگوی سازمان آتش نشــانی ادامه داد: 
»این ساختمان شب گذشته تخلیه شد تا آسیبی به کسی 
وارد نشود. در این حادثه دو آتش نشان زخمی شدند و به 
مردم عادی هیچ آسیبی نرسید. این حادثه در یک کوچه 

بن بست رخ داد و هیچ گونه ترافیکی ایجاد نشد.«

اعلام تاریخ آزمون وکالت
رئیس اتحادیه سراسری کانون های وکلای دادگستری 
ایــران، تاریــخ برگــزاری آزمــون وکالت کانــون وکلای 
دادگســتری را اعلام کرد. به گزارش مهر، جعفر کوشــا 
درباره اینکه آیا قرار است در آینده آزمون های وکالت مرکز 
وکلای قوه قضائیــه و کانون وکلای دادگســتری ادغام 
شــوند، گفت: »هیچ ادغامی وجود ندارد و ۱۷ آبان ماه 
۱۴۰۳ آزمــون وکالت کانون وکلای دادگســتری برگزار 
می شود.« به گفته او، آزمون مرکز وکلای قوه قضائیه هم 
آذرمــاه برگــزار و دفترچــه ثبت نــام در آزمــون وکالــت 
دادگســتری، نیمه دوم شهریورماه منتشــر و جزئیات 
ثبت نام در آن قید می شود. رئیس اسکودا با بیان اینکه 
قانون تســهیل صدور مجوزها یکی از چالش های نهاد 
وکالت است، ادامه داد: »در مجلس قبلی قانونی تصویب 
شــد به نام قانون تسهیل کســب و درآمد که قرار شد در 
صدور پروانه کسب هایی که به عنوان بحث های تجاری 
مطرح هستند تسهیل شود اما متأسفانه کانون های وکلا 

در زمره کسب وکار قرار گرفتند.«

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

برای بحث وزیر جایی برای مطرح شــدن نــدارد و نمی توان گفت که 
نمی توانیــم زن را انتخاب کنیــم. حتی زمانی که آقــای خاتمی در 
ســال ۷6 برای اولین بار می خواســت یک معاون رئیس جمهور )زن( 
انتخاب کند )تا آن موقع مشاور رئیس جمهور داشتیم و رئیس جمهور 
می خواســت در اموری غیر از زنان برای محیط زیست معاون انتخاب 
کنــد( همین بحث ها وجود داشــت کــه نمی توانیــد زن را به عنوان 
معاون انتخاب کنید و این بحث مدیریت نیســت، بلکه بحث ولایت 
اســت و نمی توان آن را به یک زن سپرد؛ درحالی که هیچ کدام از این 
 ـ به   ـآقای ابطحی  استدلال ها منطقی نبود. آقای خاتمی هیئتی را 
قم فرستادند و توضیح دادند که باید این فرصت را به زنان بدهیم. اگر 
فکر می کنید زنان از عهده این کار برنمی آیند، بالاخره معلوم می شود. 
اگر هم از نظر شــرعی می گویید که بســیاری می گویند مشکلی از 
این نظر وجود ندارد. بالاخره ایشــان این کار را انجام داد و قدم اول را 
برداشــت. در بحث وزیر هم آقای احمدی نژاد این جسارت را داشت 
و یک وزیر زن معرفی کرد. اولین وزیر زن را در دولت ایشــان داشتیم. 
چرا در دوره آقای روحانی امکان آن پیش نیامد؟ اگرچه ایشان سه تا 
چهار معاون در دوره های مختلف داشتند و حتی دستیار ویژه، معاون 
حقوقی و محیط زیســت و امور زنان هم زن بودند. ما این تجربیات را 
داشتیم. در مورد وزیر زن چنین حساسیتی وجود داشت که به نظر من 
موضوعیتی نداشت. باتوجه به تجربیات موفقی که با زنان داشتیم از 
نظر من مجلس باید اعتماد کند، به خصوص درمورد خانم صادق که با 
دولت های مختلف کار کرده و فردی تکنوکرات و قوی است، در طیف 
سنی مناسبی قرار دارد و بسیار توانمند و موفق بوده و در برابر تخلفات 
هم ایســتادگی کرده است. این موارد باید برای مجلس ملاک باشد، 
نه جنسیت. شایستگی های ایشان بســیار زیاد است و فکر می کنم 
می شود با مجلس صحبت کرد که یک رأی فراجناحی به این زن داد. 
همچنین این فرصت را بدهند و این امید را در زنان ایجاد کنند که فارغ 
از جنسیت، به توانمندی  و شایستگی افراد نگاه  شود. در دوره دولت 
دوازدهم، براســاس مصوبه ای که آخر دوره یازدهم تصویب شــد، ۳۰ 

درصد از مدیران کشور باید زن باشند.
Ó .که بعداً هم در شکایت دیوان عدالت ملغی شد 

بله، ولی ما کار خودمــان را در دولت دوازدهم پیش بردیم، یک نمونه 
هــم همین وزارت راه بود که دکتر اســلامی، خانم تاجبخش، رئیس 
ســازمان هواشناســی و خانم صــادق را در معاونت شهرســازی این 
وزارتخانه انتخاب کردند؛ یعنی وزیر راه، دو معاون زن داشت و بسیار 
هم موفق و همراه بودند و کارنامه بسیار خوبی داشتند. علاوه بر این 
در وزارتخانه های دیگر هم نزدیک به 8۰ زن داشتیم. درست است که 
آقای روحانی وزیر زن نداشت، ولی با احتساب سفرا، نزدیک به ۱۰۰ 
نفر هم تراز با وزیر، مدیرعالی زن داشــتیم. ۱۷ معاون استاندار برای 
اولین بار، زنان بودند. دولت فعلی حداقل نباید از این آمار عقب نشینی 

کند. در دوره آقای روحانی )میزان حضور زنان در دولت( از پنج درصد 
در ســال 9۲، به حدود ۲۵ درصد رســید. ما به صورت مرتب برای هر 
وزارتخانه، هر اســتاندار و کل دولت، سالی یک بار کارنامه می دادیم و 
محاسبه دقیقی برای تعداد مدیران عالی و میانی، از بین زنان انجام 
می شد. تا سال ۱۴۰۰ که دولت تحویل داده شد، این رقم به حدود ۲۵ 
درصد رسید که اتفاق بسیار خوبی بود. این روند یعنی حدود 8۴۰۰ 
مدیر زن به سطوح مدیریت کشور اضافه شد. مدیر مدرسه دخترانه و... 

حساب نمی شدند.
Ó  در برهه ای مطرح شد مدیران مدارس هم حساب شدند، به 

همین دلیل آمار بالا رفته است.
نه متاسفانه کسانی را داشتیم در همان مجموعه دولت که معتقد به 

این کار نبودند و هرازگاهی آمار نادرستی می دادند. 
Ó پس قویاً این موضوع را تکذیب می کنید؟ 

بله. آماری که داشــتیم شــامل مدیران مدارس نمی شد و مربوط به 
مدیران زن بود که شــامل مدیران کل، چه اســتانی و ســتادی، مثلًا 
معاونان اســتانداران، فرمانداران، مشــاوران و معاونان وزیر می شد. 
پنج سفیر زن در این دوره منصوب شدند که اتفاق بسیار مهمی بود. 
این بحث اهمیت زیادی دارد و ایشــان )پزشــکیان( باید از این نقطه 
معاونت زنان را شــروع کند و عقبگــرد دوباره را نپذیریم. باید از همان 
نقطه، دولت این آمار را به نقطه ۲۵ درصد و ۳۰ درصد برســاند. علت 
اینکه هدف گذاری می شود این است که بتوانیم گزارش و سطحی از 
نسبت زنان تعریف کنیم و براساس آن هدف گذاری داشته باشیم. چرا 
باید در دولتی که ۴۲ درصد کارکنان آن زن هســتند، فقط ۱۰ درصد 
مدیران عالی و میانی از میان زنان انتخاب شوند؟ آیا زنان شایستگی 
ندارند؟ آمارها نشان می دهند که زنان شایستگی دارند. آیا سقف های 

شیشه ای مانع می شوند؟ بله این سقف ها مانع می شوند. 
Ó  در هفته های گذشته جلســه های زیادی در کمیته های 

پیشــنهاد وزرا و شــورای راهبــری برگــزار شــد، به شــما 
پیشنهادی نشد؟

این دوره، دوره جوانان است و ما کارمان را کرده ایم. 
Ó  .ولی خیلی از چهره های لیست پیشنهادی جوان نیستند 

حــالا نیروهای جــوان می آینــد، کار را پیــش می برنــد و ما هم 
کمک شان می کنیم.

Ó پس به شما پیشنهاد ندادند؟ 
 این دور برای من، دور دانشــگاه و فعالیت های علمی خودم بود 
که سال ها عقب مانده است و می خواهم جبران کنم. از ابتدا هم 
گفتم، من در این دوره به دلیل فرصتی که باید برای جوانان فراهم 

کنیم، نیستم. 
Ó  در صورت رأی آوردن خانم صادق، در جلسات هیئت دولت 

تنها دو زن حضور خواهند داشت. فکر می کنید در میان این 
ترکیب بیش از 90 درصد مردانه، چقدر کار را برای خانم صادق 

سخت خواهند کرد؟
فکر نمی کنم کار برایشــان سخت شود؛ چون آنجا بحث تخصصی و 
کار مطرح اســت و چندان دشوار نخواهد بود. حتماً می توانند کار را 
پیش ببرند، اصلًا جای نگرانی نیست و این تجربیات را ما هم داشتیم. 
انشــاءالله نگاه به این سمت خواهد بود که از توانمندی ها افراد فارغ 
از جنسیت اســتفاده کنند. از طرف دیگر شــاهد حضور سه زن در 

هیئت دولت باشیم.
Ó  ممکن است نفر سوم، رئیس سازمان محیط زیست و معاون 

رئیس جمهوری باشد؟
امیدواریم، چراکه نه. 

Ó  در این مدت با بعضی از زنانی که در کارگروه ها حضور داشتند 
و با آنها مشــورت می شــد، درباره حجاب صحبت می کردیم. 
موضوعــی کــه مــن آن را به عنــوان یکــی از ارکان آن ســقف 
شیشه ای که گفتید در نظر می گیرم، همین موضوع بود؛ هم 
برای معاونت زنان،هم وزیر زن. گفته شده که شرطی فرادولتی 
هم وجود داشت که گزینه موردنظر باید با پوشش چادر و متأهل 
باشد. آن سال ها درباره پوشش خود شما هم جناح مقابل فشار 
زیادی وارد می کرد، هرروز عکسی از شما منتشر می شد و اذیت 

می کردند. تا چه زمانی باید با این مسئله روبه رو شویم؟ 
بله. این دو شــرط وجود دارد. این سختگیری ها هم سلیقه ای است 
و هرکســی از آن برداشــت خود را دارد. انشــاءالله که بخشی از این 
مشکلات در این دوره برطرف شــود و به امید خدا بتوانند خوب کار 
کنند. فکر می کنم مهم ترین مسئله، پاسخگویی به مطالبات و خوب 

کار کردن است. 

دیروز بالاخره طلسم شکست و بعد از سال ها و در صورت اخذ رای اعتماد؛ برای دومین بار در 
تاریخ جمهوری اســلامی ایران، یک زن به وزارت می رسد؛ آن هم بعد از آن که زنان اصلاح طلب 
در ایــن باره ناامید شــده بودند و می گفتند، تلاش ها در این باره چندان نتیجه نداده اســت. 
حــالا تکلیــف معاونت امــور زنان و خانــواده ریاســت جمهوری که بــه زهرا بهروزآذر ســپرده 
شــده، مشخص شده و چشــم ها برای موافقت یا مخالفت با وزیر شــدن فرزانه صادق، وزیر 
پیشــنهادی راه و شهرســازی، به مجلس اســت؛ مجلســی که معصومه ابتکار، رئیس پیشین 
سازمان محیط زیست و معاون پیشین امور زنان رئیس جمهوری در دولت دوم حسن روحانی 
در گفت گو با »هم میهن« می گوید آنقدر با دولت مسعود پزشکیان زاویه دارد که ممکن است 
با این گزینه مخالف باشــد. ابتــکار در این گفت وگو از مطالبات انباشــته زنان و اولویت های 
معاونــت جدید زنان گفت و اینکه چطور لوایح اصلاحی در حوزه زنان روی زمین مانده و وقت 
آن اســت که از خاک خوردن نجات پیدا کنند. او گفت که خود و همســرش از ســال 75 تجربه 
درگیری با ماموران گشت حجاب را داشته اند و همسرش از ماموران این گشت کتک خورده و 
حالا بعد از ســال ها دیگر وقت آن اســت که این گشت ها از خیابان های ایران برچیده شوند تا 

زنان بیش از این احساس ناامنی و ناامیدی نکنند. 

دبیر گروه جامعه
الناز محمدی

طرح نور را با فوریت 
از خیابان ها جمع کنید

معصومه ابتکار معاون پیشین امور زنان رئیس جمهوری 
در گفت وگو با »هم میهن« و در توصیه به دولت پزشکیان و معاونت امور زنان: 

Ó  امروز بعد از بحث  و نظرهای بســیار زیــاد درباره اینکه وزیر 
زن معرفی شــود یا خیر، دیدیم خانم صادق بــرای وزارت راه 
معرفی شــدند و آن کاری که آقای روحانــی در دو دولت خود 
انجام ندادند، اما خودشان گفتند می خواستم ولی نشد، الان 
انجام شده است. وقتی آقای قالیباف اسم ها را می خواندند، 
مخالفت هایی با بعضی از گزینه ها بود و وقتی به اســم خانم 
صادق رسید، صدای دو-دوها بسیار زیاد شد. به نظر می رسد 
طیف پایداری ها و کســانی که مخالف وضعیت دیگری برای 
زنان  هســتند، مخالفت های زیادی داشــتند. به نظرتان چه 

اتفاقی افتاد که آقای پزشکیان یک زن را معرفی کرد؟
تعارضی وجود دارد که عده ای معتقدند و تحلیل های شخصی برای 
خود دارند و این موضوع را خلاف موازین می دانند. در این زمینه هم 
بحث های زیادی وجود دارد؛ اینکه زنان در سطح حکمرانی می توانند 
حضور داشــته باشــند که به نظر می رســد در قرآن کریم این مسئله 
به صراحت آمده است. مجتهدان بسیاری به صراحت درباره موضوع 
ریاست جمهوری )زنان( نظر داده اند که این موضوع مشکلی ندارد. 
وقتی امثال مرحوم شهید بهشتی به صراحت می گویند، حضور زن 
در سطح رئیس جمهور مشکل قرآنی و فقهی ندارد، بنابراین استدلال 
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